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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació

pàgs 12 i 13

“La Diputació
no vol ser 

i no serà només
una repartidora

de diners” PER 800.000 EUROS pàg 10

L’Ajuntament aprova 
un projecte per reformar
el Nou Municipal

A FONS pàgs 14 i 15

Quan els noms 
dels carrers fan la cosa

HOMENATGE pàg 16

Cornellà prepara un acte per
celebrar els 25 anys d’Estopa

L’hospital privat al costat 
de l’Splau costarà 70 milions
Les obres del primer centre sanitari del grup IMED a Catalunya s’han encarit, però avancen a bon ritme pàg 10

DESIGUALTATS pàg 3

Més enllà de PISA: 
els problemes endèmics
de l’educació metropolitana

ADEU AL MÉS IRREVERENT pàg 11

Cornellà s’acomiada de Morfi 
Grei: “La Banda Trapera del 
Río era una cosa especial”
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Van haver d’arribar els resultats
de la prova PISA perquè l’educa-
ció estigui al centre del debat
públic a Catalunya. Ara tot són
presses per arreglar les males
puntuacions dels alumnes cata-
lans en l’avaluació que fa anual-
ment l’Organització per a la Co-
operació i el Desenvolupament
Econòmic (OCDE). 

Així mateix, la notícia també
va servir a cadascú per treure a
passejar la seva agenda ideològi-
ca. Hi ha qui diu que els mals re-
sultats són responsabilitat de la
sobrerepresentació dels alum-
nes migrants a la prova. Altres
afirmen que els currículums ba-
sats en competències i en valors
en són responsables. Finalment,
s’assenyalen les retallades com a
rerefons de la situació.

Sigui com sigui, ja s’estan
veient les primeres reaccions. Al
desembre, per exemple, un in-
forme provisional del Consell
Escolar de Catalunya (CEC) va
proposar que es prohibeixi l’ús
del telèfon mòbil a l’educació pri-
mària, que es restringeixi a l’E-
SO, o almenys fins a 3r d’ESO, i
que es permeti a Batxillerat i FP.
La mesura, segons el CEC, hau-
ria d’afectar l’interior de les au-
les, però també passadissos, pa-
tis i altres espais comuns o tem-
porals com les excursions i les
colònies. L’esborrany, de 36 pà-
gines, afirma que les limitacions
també han d’afectar la resta de la
comunitat educativa a banda dels
alumnes, com el professorat, els
monitors de pati i menjador, el
personal de serveis i les famílies.

A més, l’informe també esta-
bleix que cal promoure l’educació
digital per fer un bon ús dels dis-
positius tecnològics i dels ordi-

nadors i tauletes, així com apro-
fitar-los per a l’ensenyament ma-
teix. Alhora, demana regular l’ús
que es faci de les imatges preses
en l’entorn escolar.

Setmanes enrere, aquesta
posició ja havia estat abandera-
da per l’Ajuntament de Barce-
lona, que va proposar una nor-
mativa general per a tots els
centres que permeti la prohibi-
ció de l’ús dels mòbils a la pri-
mària i a la secundària mitjan-
çant un procés dialogat amb la
comunitat educativa.

I, d’altra banda, el passat 10
de gener es va celebrar la pri-
mera trobada del grup d’experts
creat pel Govern per impulsar di-
ferents millores educatives.

POSANT-HI LA LUPA
Malgrat les decisions que ara es
plantegen després del terrabas-
tall que va suposar la publicació
dels resultats de la prova PISA,
des de fa anys el sector educatiu

alerta que a les aules catalanes i,
sobretot, a les aules de l’anome-
nat extraradi hi ha problemàti-
ques endèmiques.

El passat mes d’octubre,
aquesta publicació preguntava a
un bon grapat de mestres i pro-
fessors pels principals proble-
mes i reptes que es troben a clas-
se. Les històries que els profes-
sionals del sector educatiu van ex-
plicar deixen sense alè.

En escoles de barris amb
problemàtiques socials de l’Hos-
pitalet, Cornellà o Badalona hi
trobem alts índexs d’absentisme
escolar. A més d’això, hi ha si-
tuacions que fan impossible pen-
sar en una educació de qualitat.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels
anys són pràcticament analfa-
bets”, afirmava una docent del
Prat de Llobregat.

Així mateix, una mestra de
primària que treballa a l’Hospi-
talet explicava com una mare de
família amb dues criatures van
ser desnonades i van haver de
dormir al carrer. Amb situacions
com aquesta es fa difícil pensar en
els resultats de la prova PISA.

SEGREGACIÓ METROPOLITANA
La forta segregació escolar del sis-
tema educatiu català també po-
dria ser una de les causes dels re-
sultats de la prova PISA. Segons
un informe de la Sindicatura de
Greuges de Catalunya, dels 30
centres catalans on més segre-
gació escolar hi ha a la primària,
21 es troben a la regió metropo-
litana de Barcelona. Pel que fa a
la secundària, la relació és menor,
ja que els municipis de la regió
metropolitana més segregats no
són més de vint.

En paraules de la Fundació
Bofill, això significa que en in-
drets com Ripollet, Badalona,

l’Hospitalet o Sant Adrià de Be-
sòs hi ha centres que concentren
molts alumnes vulnerables, men-
tre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen
molts més alumnes benestants.
En el cas de la metròpoli, la se-
gregació és tan elevada perquè les
famílies amb més recursos bus-
quen centres on hi hagi menys
persones vulnerables.

És un problema greu, perquè
la segregació suposa una discri-
minació entre infants i joves de
diferents classes socials. “Perju-
dica les oportunitats, ja que al fi-
nal de la seva vida educativa els
alumnes en centres segregats és
com si tinguessin 2,5 anys menys
cursats”, explica Maria Segurola,
de la Fundació Bofill. “Hi ha cen-
tres on el 80% de l’alumnat està
en risc de pobresa”, afegeix. En
aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més
gran i això, al final, també té re-
percussions en l’ocupabilitat.

Més enllà de la prova PISA
» L’educació metropolitana conviu amb problemes endèmics: de l’absentisme a la segregació

» “Hi ha centres on el 80% de l’alumnat està en risc de pobresa”, avisa la Fundació Bofill

Després dels resultats de la prova PISA d’educació s’ha plantejat prohibir els mòbils a les escoles. Foto: Pexels

Albert Alexandre
CORNELLÀ
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Milei és un personatge
tan acomplexat que

puja una foto dels likes i
visites que aconsegueixen els seus ví-
deos comparats amb els d’altres polí-
tics. I a més es fa like a si mateix i disli-
ke als altres. És com haver posat un ado-
lescent amb inseguretats de president
d’un país.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

La crua realitat és
aquesta. Només el

32,4% dels llibres que es
llegeixen a Catalunya estan escrits en
català, en contra d’un 65,3% que s’es-
criuen en castellà. Aquestes dades es
desprenen de l’informe CONECTA de la
Generalitat de Catalunya sobre hàbits
de lectura.

@abadmedu

No soc capaç de cele-
brar la modificació de

l’Article 49. És un pas en-
davant que la Constitució deixi d’in-
sultar un 9% de la ciutadania, és clar,
però resulta absolutament insuficient
i neix antiquat. La discapacitat és una
etiqueta administrativa que carreguem,
no una definició.

Avui ha vingut el seny-
or que ens ha de canviar

la banyera per un plat de
dutxa. Saluda el meu marit en català i
a mi en castellà. El meu marit s'afanya
a dir-li que no em canviï la llengua per-
què em molesta molt. I jo li afegeixo:
“Porto 32 anys aquí i em seguiu can-
viant la llengua; em fa mal i m’enfada”.

@rosariopalomi71@jordimanils@AlanBarrosoA

La lupa

Comença un nou any i els i les Comuns del Baix
Llobregat ho fem amb força, preparant la nos-
tra III Assemblea Comarcal que tindrà lloc el
pròxim 27 de gener a Cornellà de Llobregat.

2024 comença amb una evidència clara: l’impacte in-
negable del canvi climàtic sobre les nostres vides, amb
diferents símptomes, ara especialment en forma
d’una sequera que lluny de ser un element conjuntural
hem d’abordar com un element estructural del nos-
tre país. Els i les Comuns sempre hem alertat del can-
vi climàtic i sempre hem fet propostes per a mitigar-
lo, defensant una transició ecològica justa, reduint les
contaminacions i protegint la salut de les persones,
especialment, amb mesures de promoció de la mo-
bilitat sostenible. L’abaratiment del transport públic
només s’entén per la nostra aposta decidida amb
aquest canvi de model, un model on volem situar Ro-
dalies com a autèntic eix vertebrador del territori. 

Un altre desafiament de present i de futur és l’en-
trada de la intel·ligència artificial i la robòtica en pràc-
ticament totes les activitats econòmiques i, per tant,
els efectes que provoca d’una manera o d’una altra so-
bre el teixit productiu i el mercat laboral de la nostra
comarca. Davant d’aquests desafiaments, una vega-
da més s’imposa la necessitat de disposar d’admi-
nistracions públiques que liderin i anticipin, que pla-
nifiquin transicions justes per acompanyar la ciuta-

dania davant dels canvis laborals, socials i econòmics
que vindran. Només la intervenció pública pot asse-
gurar l’equitat i la justícia social. 

Els canvis demogràfics, la transició ecològica al
Baix Llobregat, les perspectives de feina en els sec-
tors futurs i les demandes laborals emergents mar-
quen el nostre horitzó. Apostem no només per po-

tenciar equipaments públics, sinó també per incre-
mentar els recursos en àmbits clau per al nostre ben-
estar com l’educació i la sanitat, amb l’objectiu de con-
solidar i reforçar la cohesió comunitària. Altres for-
ces polítiques no han trigat a interpretar l’informe
PISA o el baròmetre del CEO des d’una perspectiva
xenòfoba, posant el focus en el diferent, centrant els
nostres problemes en els nouvinguts. Nosaltres, per
part nostra, ho tenim clar: defensarem amb ferme-
sa la cohesió social i les nostres comunitats. Oferirem
oportunitats de progrés social als nostres barris i ciu-
tats mitjançant l’ampliació i millora dels serveis pú-

blics. Aquesta és la nostra visió per a un futur més just
i equitatiu per a tothom.

L’aposta de Sumar, amb el lideratge de Yolanda
Díaz, impulsa la nostra determinació a contribuir a la
construcció d’espais d’esquerres amplis des de Cata-
lunya en Comú, amb l'objectiu de forjar nous horit-
zons en matèria de drets socials i laborals. Aquest com-
promís va prendre forma durant les passades eleccions
generals del juliol, consolidant un govern de coalició
progressista a l’Estat que es distingeix per la seva de-
cidida defensa dels drets socials. En aquest context,
on les dretes manifesten una lleialtat institucional es-
cassa i recorren a la demagògia i a estratègies grolle-
res, hem de mantenir una perspectiva clara: progrés
o retrocés. De la mateixa manera, altres forces polí-
tiques que abans treballaven per ampliar drets socials
ara han passat a fer partidisme oposant-se a l’acció del
govern i perjudicant així la majoria social. 

Continuarem sumant per a millorar la vida de la
gent treballadora, apujant salaris i reduint jornades
laborals, abaratint el transport públic, transformant
els espais públics en espais més saludables i segurs,
i ampliant la cartera de serveis sanitaris per a re-
forçar el dret a la salut de tots i totes. Nosaltres ho
tenim clar i el 27 de gener ho tornarem a posar de
manifest a la nostra Assemblea: entre progrés i re-
trocés, escollim progrés. 

Nosaltres ho tenim clar:
defensarem la cohesió social 

i les nostres comunitats

per Silvia López i Claudio Carmona (Baix Llobregat en Comú)

Progrés o retrocés
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Tiroteig a Cornellà: dos detinguts 
i una dona ferida a l’hospital1

2
L’Ajuntament prepara amb els Estopa 
un acte pels 25 anys del grup

L’AMB treu pit de les seves polítiques 
d’habitatge davant la ministra a Cornellà

Valle Álvarez i Ignasi Gibert 
lideraran els Castellers de Cornellà

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

Enxampen un transportista llençant mobles
al carrer i rep una multa exemplar

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@angelgomez_93: Que necessari que és que
algú de la transcendència de C. Tangana deixi
missatges com els que ha deixat sobre cons-
ciència de classe, feminisme o addiccions.

@uby77: Madrid ya tiene su Gran Premio de
Formula 1. ¿Para cuándo la Copa América de
Vela? [Recentment s’ha anunciat el calendari
definitiu de la competició]

#CopaAmèrica

@EmmaZafon: Itziar Ituño és l'única actriu
famosa que ha tingut la dignitat de donar su-
port a una reivindicació [els drets dels presos
d'ETA]que ningú del seu sector s'ha atrevit a fer.

#ItziarItuño #CTangana

Safata d’entrada

Hi ha molts tipus d’abra-
çades: la de la satisfac-
ció després de l’esforç, la

dels retrobaments i comiats,
aquella que es fa després de
l’esforç, després de moltes ten-
sions, enfrontaments, moments
crítics; o l’abraçada de l’equip
unit per un objectiu comú, com
l’esportiu. Aquell que es dona a
l’amiga que mitiga les penes, un
analgèsic per suportar el dolor,
o el de l’agraïment per respon-
dre al bon tracte i l’afecte. No ob-
lidem l’abraçada de l’amor o
del desig.

L’abraçada redueix la segre-
gació de cortisol al nostre cervell
i permet alliberar oxitocina i se-
rotonina, que són transmissors
del benestar. A més, estabilitza
la freqüència cardíaca, dismi-
nueix la pressió arterial i enfor-
teix el sistema immunitari. Una
abraçada genera pau interior, se-
renitat i equilibri. Ens pot treu-
re de mals moments fomentant
sentiments d’alegria que fan
desaparèixer l’ansietat. És una
cura per als problemes.

Necessitem els altres per a
sobreviure i això requereix un
petit esforç per part nostra. És
urgent cultivar les trobades, i per
això, a més de l’abraçada, ens cal,
també, aprendre a demanar per-

De les abraçades
per Francesc Reina

dó, saber disculpar-nos, una
cultura semblant: la carícia.
Perquè hi ha abraçades que
maten i d’altres són ‘inabraça-
bles’ per la pèrdua, per l’esta-
fa i el robatori. 

Cada 21 de gener se celebra
el Dia Internacional de l’Abra-
çada. Lord Byron va escriure:
“Tot allò que aporta alegria
hauria de ser compartit” i és per
això que les bones notícies
s’han de fer públiques, ja que
escassegen. Són poques, però
existeixen, tot i que es parla
més de les desgràcies.

No puc deixar de compar-
tir algunes notícies: l’admi-
ració que pot sentir un pro-
fessor pel seu alumne és una
cosa poc habitual, però això
passa en la relació que hi ha
entre el meu fill i el professor
d’escultura després de gairebé
20 anys (i que s’ha estès a les
parelles i familiars). Ara són a
Suècia treballant en un en-
càrrec fraternal.

La trena, la tesse, la trena,
novel·la de Laetitia Colomba-

ni, del 2018, narra la història
de tres dones de diferents pa-
ïsos, religions i economies,
unides pels cabells. Una índia
de la casta “intocable” que
fuig del país per deixar de re-
collir amb les mans la merda
que caguen els rics (cosa molt
habitual i que es coneix ben
poc) i que aconsegueix vendre
la seva cabellera a canvi de la
llibertat. Una italiana que sal-
va el taller artesanal del seu
pare difunt per dedicar-se al
comerç de perruques (bàsica-
ment índies, diuen que les
millors). I una prometedora
advocada que perd els cabells
per un càncer i recupera la dig-
nitat perduda després de tan-
ta competitivitat i traïcions
corporatives.

Finalment, la gran abraça-
da que s’espera del sindicat
perquè  aculli i defensi la si-
tuació d’una empleada que,
malgrat haver pujat de cate-
goria a la seva empresa, aques-
ta situació l’aboca a treballar
més hores i cobrar menys sou.
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Els semàfors

L’Ajuntament ha aprovat un
projecte per millorar el Nou

Municipal. Amb aquesta
actuació s’espera que la

federació de futbol permeti
jugar a casa el primer equip 

de la UE Cornellà, que ara 
ho ha de fer a Palamós.

pàgina 10Ajuntament

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) ha tret pit de

les seves polítiques d’habitatge
a Cornellà, davant la ministra
del ram, Isabel Rodríguez, que 
ha comprovat in situ una nova

promoció de lloguer social i
rehabilitacions de blocs antics.

pàgina 10AMB

Els germans Muñoz, Estopa,
celebren enguany el seu 25è

aniversari a sobre dels escenaris.
Per commemorar l’efemèride

preparen nou disc, Estopía, 
i han rebut la Medalla d’Or 
al Mèrit en les Belles Arts 
del Consell de Ministres. 

pàgina 18Estopa
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NLes millors
perles

Una dona intentava colar-se al metro de Bogotà passant per
sota de les barreres d’accés, però el cul se li va quedar

enganxat. No podia avançar ni cap endavant ni cap endarrere i
els treballadors van haver de rescatar-la.

Mentre estaven d’excursió per la Serra de Tramuntana, a
Mallorca, un grup de joves es van quedar paralitzats en

veure aparèixer un goril·la, que els va començar a perseguir.
Després van descobrir que es tractava d’una broma.

Un home estava esquiant a Sierra Nevada quan va trobar-se
un avió estavellat. Va gravar la troballa i ara, dos anys

després, s’ha fet viral. Es tractava del muntatge de la pel·lícula
La sociedad de la nieve.

Durant dos anys, un nen de nou anys va estar vivint sol
en un poble de França, després que la seva mare

l’abandonés. Fins fa poc, ningú se n’ha adonat perquè el
nen anava i tornava sol de l’escola.

LA FOTOCarlos Sainz

Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.

Quaranta-dos anys després,
s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.

Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-
tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.

La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?
Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-

grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.

Una situaria l’alcalde en el
marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.

L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment
lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?

Contra la seva demolició de drets que el conver-
teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral
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@OrtegaImma: L’urbanisme jeràrquic ens
ha portat a l'estructura de ciutats i mobi-
litat que tenim avui, i la realitat és que el
model no agrada i a més ja no funciona. 

@pemisps: El meu pare em va avisar que
la seva impressora no funcionava. Avui
m'ho he estat mirant. Hi havia mitja goma
MILAN a dins!!!

@peredelescabres: Una cosa que passa a
Barcelona és entrar en un bar on tothom parla
en castellà i tot està retolat en castellà i dius
"bon dia" i resulta que tothom parla en català.

Flaixos

Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.

Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està
en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.

Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-
cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.

Els ajuntaments són els ens polítics que presten més
serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.

Defensem una llei de finançament local que nei-
xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país

“

“
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments
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Mor Colita, la fotògrafa de 
la transformació de Cornellà

CONDOL4La fotògrafa Isabel
Steva, més coneguda com a Co-
lita va morir el 31 de desembre
a Barcelona als 83 anys. Va ser
una figura destacada del foto-
periodisme i la vida cultural ca-
talana, vinculada a l’escena de la
Gauche Divine, però també va
ser sensible a les realitats me-
tropolitanes. 

De fet, va ser autora de dos
llibres que, amb el títol de Cor-
nellà, una ciutat, va publicar el
1991 i el 2004 per retratar amb
deteniment el procés de trans-
formació de la ciutat durant les

dues primeres dècades poste-
riors a la fi de la dictadura. 

Els treballs de Colita estaven
enfocats sempre a aportar hu-
manitat i proximitat a l’entorn
social i urbanístic que havia de
transmetre. També va publi-
car, conjuntament amb l’artis-
ta cornellanenc Evaristo Bení-
tez, Cornellà Agenda S.XXI,
així com l’obra bibliòfila Cor-
nellà, la passió i el desig. 

A més, Colita va portar a la
ciutat diverses exposicions, com
ara una que va fer sobre Joan
Manuel Serrat l’any 1998. 

Invertiran 800.000 euros 
per millorar el Nou Municipal

INVERSIÓ4L’Ajuntament ha
aprovat de manera inicial un
projecte d’obres per millorar les
instal·lacions del Nou Municipal,
el camp de futbol de la UE Cor-
nellà. Tal com va avançar Línia
Cornellà el novembre, el con-
sistori dedicarà al voltant de
800.000 euros per aconseguir
que l’estadi local compleixi amb
els requisits de la Reial Federa-
ció Espanyola de Futbol (RFEF)
perquè el primer equip de la UE
Cornellà hi pugui jugar com a lo-
cal. Actualment, el conjunt ha de
desplaçar-se a Palamós per dis-

putar els seus partits de Prime-
ra Federació, l’antiga Segona B.

La voluntat del consistori és
també  condicionar la instal·la-
ció per tenir-la en condicions òp-
times per als entrenaments i la
competició no només del primer
equip, sinó també de les cate-
gories inferiors. Sense anar més
lluny, amb aquesta renovació
de l’equipament es beneficia-
ran uns 1.200 infants i joves
vinculats a l’esport base del mu-
nicipi. Entre altres, està previst
canviar la gespa artificial i am-
pliar la superfície de joc.

Cornellà treu pit en matèria
d’habitatge davant la ministra
HABITATGE4La ministra d’Ha-
bitatge i Agenda Urbana, Isabel
Rodríguez, va visitar Cornellà el
17 de gener, acompanyada per
l’alcalde i vicepresident executiu
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB), Antonio Balmón,
que li va mostrar una promoció
d’habitatges de lloguer assequi-
ble i alguns edificis on s’han
portat a terme feines de rehabi-
litació, als barris del Padró i de
Sant Ildefons.

Aquestes dues actuacions
deriven de dues estratègies in-
closes en la política global d’ha-
bitatge de l’AMB, com són la
construcció de pisos protegits i
la rehabilitació dels ja existents. 

Per a Balmón, la política me-
tropolitana d’habitatge suposa
“una de les prioritats de l’AMB”,
així com garantir el dret a un ha-
bitatge digne per a tothom “és
una de les eines més poderoses
per lluitar contra la crisi”. 

L’exalcalde Montilla amb Colita i Serrat, l’any 1998. Foto: Ajuntament

Foto: AMB

Política | Balmón aprova els pressupostos amb els vots dels comuns
Antonio Balmón, alcalde socialista de Cornellà, va aconseguir aprovar els pressupostos municipals a

finals del desembre amb el vot positiu dels seus socis de govern, Cornellà En Comú Podem, mentre que la
resta de grups a l’oposició hi van votar en contra. Els comptes ascendeixen als 137 milions d’euros. 

EQUIPAMENTS4Les obres del
futur hospital privat que IMED
està construint al costat del cen-
tre comercial Splau avancen a
bon ritme. Si bé és cert que en un
primer moment es va dir que el
centre sanitari, el primer que
aquest grup edificarà a Catalu-
nya, costaria 58,6 milions d’eu-
ros, tal com va explicar en el seu
moment aquesta publicació, ara
el pressupost ha incrementat, se-
gons avança El Periódico, fins als
70 milions d’euros. 

L’increment dels costos de-
rivats dels conflictes bèl·lics in-
ternacionals podrien estar al
darrere d’aquest augment. Amb
tot, el que sí que se sap amb cer-
tesa és que l’equipament tindrà
una superfície d’uns 30.000 me-
tres quadrats, dividits en nou
plantes i dos soterranis. Comp-
tarà, a més, amb 144 habitacions,
52 consultes i 19 quiròfans i zo-
nes de radiodiagnòstic. 

Va ser el novembre del 2021

quan el Ple va donar llum verda
al projecte. En aquella ocasió
també es va tramitar l’ampliació
d’usos per a aquells terrenys
per incloure-hi els sanitaris.

Com que aquell solar estava
reservat només per a usos hote-
lers, d’oficines i comercials, el
tràmit del Ple per ampliar a ús
sanitari era inexcusable per tirar
endavant el projecte hospitala-
ri. De fet, la Generalitat va donar
llum verda a l’ampliació d’usos

després que l’Ajuntament ho
preguntés el maig del 2021.

Amb tot, la Plana del Galet,
que és el nom que rep la zona on
s’està edificant el centre hospi-
talari, és un terreny complex,
atès que és limítrof amb el Prat.
Sense anar més lluny, part del
camp de l’Espanyol i l’Splau for-
men part del terme municipal
del Prat, a qui paguen els im-
postos. Des de Cornellà fa temps
que reivindiquen aquella zona.

Estat de les obres de l’hospital. Foto: Línia Cornellà

L’hospital privat al costat 
de l’Splau costarà 70 milions

» Les obres de construcció del centre sanitari avancen a bon ritme
» Serà el primer equipament que el grup IMED obrirà a Catalunya
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“La Banda Trapera del Río era
una cosa especial”. Ho diu Pepe
Ribas, periodista i fundador de
la mítica revista Ajoblanco, que
va viure de primera mà el movi-
ment underground i contracul-
tural dels anys 70 a Catalunya. És
en aquest context en què hem
d’encabir La Banda Trapera, la
veu de la qual era Miguel Ángel
Sánchez, més conegut com Mor-
fi Grei, que va morir a principis
de gener. Era l’últim membre
que quedava viu del grup cor-
nellanenc, que es va formar el
1976 a Sant Ildefons. 

La Banda Trapera del Río va
ser filla d’un moment i un pai-
satge molt concret. Espanya aca-
bava d’enterrar el dictador i
avançava, no sense entrebancs,
cap a formes democràtiques.
Mentrestant, desenes de milers
de persones vivien enxubades en
un barri jove, la Ciutat Satèl·lit,
sembrat de blocs impersonals,
amb una alarmant manca de
serveis, molts descampats i po-

ques esperances. “Era un desert
on amb prou feines només hi ha-
via edificis”, relata Pere Guaita,
arxiver i comissari de l’exposició
Sant Ildefons, una història com-
partida, que va abordar l’any
passat tota aquesta realitat.

“Sant Ildefons era un barri
molt fotut i putejat”, afegeix Ri-
bas, al seu torn. I, a finals dels 70,
la crisi va acabar de colpejar un
jovent sense gaires expectati-
ves. “I a partir d’aquí apareixien
els problemes”, assenyala Guai-
ta. Uns neguits que el jovent va
expressar a través de la música.

LLETRES A CONTRACORRENT
I Morfi Grei, Modesto Agriarte Tío
Modes i Juan Raf Pulido, els
membres originals de la Trapera,
van decidir explicar tot allò re-
bentant guitarres. “A través de la
música i les seves lletres, desitja-
va combatre la sordidesa de l’es-
pai públic”, rememorava l’alcalde,
Antonio Balmón, en un article, so-
bre Morfi Grei, a qui va conèixer
amb 15 anys al Casino Cultural de
Sant Ildefons, un modest oasi, a
part de les parròquies i l’associa-
ció de veïns, que feia de lloc de tro-
bada del veïnat. D’aquí el naixe-

ment de la famosa Ciutat Podri-
da, una de les poques cançons en
català de la banda que relata la du-
resa de la perifèria. Però també
quedaran per a la posteritat lletres
com La regla, Curriqui de barrio,
No dáis la carao Eunucos men-
tales, autèntics míssils contra l’i-
maginari de la Transició i un fort
contrapunt a la Nova Cançó. “Vo-
lien canviar la forma de vida”, re-
sumeix Ribas.

Tanmateix, la Trapera no
eren punks –potser precursors–
sinó més aviat un grup de rock
urbà. “La seva reacció no té res a
veure”, argumenta Ribas, que
recorda que, per als punks –un
estil de “pijosde vol xàrter a Lon-
dres i de saber anglès”, segons
descriu l’escriptor Javier Pérez
Andújar en un article recent a El
Periódico– no hi havia futur.
“Eren fills de la Thatcher”, des-

taca Ribas, mentre que la Trapera
“reivindicava un espai per a la
gent marginada”.

Així i tot, Morfi Grei i els seus
“eren tan radicals”, apunta Ribas,
que “no es van saber explicar”.
“Es van negar a seguir el patró so-
cial”, afirma el periodista. Tot ple-
gat, en un moment en el qual el
PSUC i l’extrema esquerra pug-
naven amb el nacionalisme català
per ocupar espais de cultura.
“No els van donar suficient su-
port”, lamenta Ribas, que creu
que cantar en castellà, a més, “els
va jugar en contra”. Sobre aques-
ta qüestió, Ribas lamenta que el
nacionalisme, en aquella època
representat en el pujolisme, “va
posar fi” a la capitalitat de la
multiculturalitat que represen-
tava aleshores Barcelona. 

Sigui com sigui, finalment
Cornellà li va reconèixer la tra-
jectòria el 2010, quan va ser
pregoner de les festes de Corpus.
Enginyós, culte, creatiu i humà,
com el descriuen els qui el van
conèixer, Morfi, com recorda
Balmón, “no volia capitans, vo-
lia navegar, i durant la seva vida
diverses naus van formar part
del seu trajecte”.

Balmón, Morfi Grei i la regidora Rocío García, el 2010: Foto: Ajuntament

Veritats a cops de guitarra
» Repassem la figura de Morfi Grei, cantant de La Banda Trapera del Río, mort a principis de gener

» El grup va néixer als 70 a Sant Ildefons, en un context complicat: “Es van negar a seguir el patró social”

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 

Va passar una història similar
quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 

En realitat, la lluita perquè
els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 

Si cadascú anomenés els car-
rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.

“Els carrers van canviar molt
amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.

En part, un dels moments
més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques– que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.

Diu la frase popularment atri-
buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  

En aquest sentit, tot i que re-
coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.

També ho reconeix Burgos,
que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 

No és ni de lluny l’únic cas. De
fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.

Si pel que fa a les dones la
manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.

És per tot això que defensa una
reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Edu Soto, Lolita i Alberto 
San Juan aterren a Cornellà

ESPECTACLES4La nova tem-
porada escènica a les diferents
sales de Cornellà ja està en mar-
xa amb noms de primer nivell
com Lolita Flores, Albeto San
Juan, Edu Soto o Farruquito, en-
tre molts altres. 

El 28 de gener serà el torn de
la filla gran de Lola Flores, Loli-
ta, que portarà a l’Auditori l’obra
de teatre Poncia, inspirada en el
mític personatge de La Casa de
Bernarda Alba, de García Lor-
ca. Pocs dies després, el 4 de fe-
brer a la Sala Romagosa, Alber-
to San Juan interpretarà amb la
Banda el seu Macho Grita, una
comèdia musical que parteix
del mite de Don Juan.

El 17 de febrer, per la seva
banda, serà el torn d’Edu Soto,
que portarà a l’Auditor el seu hi-
larant Mas vale solo que ciento

volando ‘Reloaded’, un monòleg
on la improvisació i la interacció
amb el públic marquen l’hora i
45 minuts que dura l’espectacle.

La temporada també estarà
caracteritzada per gèneres escè-
nics diferents, com és el cas de
l’enregistrament del pòdcast La
Ruina, amb Ignasi Taltavull i To-
màs Fuentes, que per primera
vegada gravaran un episodi en
directe i amb públic, el dissabte
27 de gener a les vuit de la tarda.

També hi haurà espai per als
concerts, com el de Coldday a
l’Auditori el dia 3 de febrer a les
vuit de la tarda. La banda portarà
el seu tribut a Coldplay, el més
aclamat per la crítica.

I, per acabar, cal destacar que
el dia 11 de febrer aterrarà a l’Au-
ditori el musical Peter Pan, un
dels contes més populars.

COMMEMORACIÓ4Enguany és
un any molt especial per als Es-
topa. I és que es compliran 25
anys dels seus inicis a sobre dels
escenaris. Per aquesta raó, re-
centment han rebut la Medalla
d’Or al Mèrit en les Belles Arts
que atorga el Consell de Minis-
tres. Amb tot, un quart de segle
que el grup cornellanenc cele-
brarà amb la publicació d’un
nou disc, Estopía, i amb l’orga-
nització d’un acte de comme-
moració a la seva ciutat, Corne-
llà, que ara per ara estan prepa-
rant de manera “discreta” amb
l’Ajuntament. Així ho va reco-
nèixer l’alcalde, Antonio Bal-
món, a la darrera sessió plenària. 

Tot plegat va sortir arran
d’una moció de Vox que dema-
nava dedicar un espai de la ciu-
tat als germans Muñoz per fer
valdre “el valor cultural que el
duo musical ha aportat a Cor-
nellà”, en paraules del seu por-
taveu, Iván Cánovas. Va ser en
aquest moment que Balmón va
intervenir per informar Vox que
el consistori ja està treballant
amb els germans Muñoz en un
acte de commemoració del quart
de segle d’Estopa. Per tot plegat,
l’alcalde va demanar a Cánovas
que retirés la moció, però aquest
s’hi va negar. 

La proposta va generar un
debat entre Vox i la resta de for-
macions, que van retreure a Cá-
novas un cert oportunisme po-
lític. En aquest sentit, el porta-
veu del PP, Manuel Casado, va
posar en dubte que els pensa-
ments de José i David Muñoz,
expressats a la premsa i a les se-
ves lletres, fossin del grat de la
formació d’ultradreta, i va re-
cordar que les institucions “són
de tots”, fet pel qual va instar Vox
a retirar la moció. A més, Casa-
do va deixar la porta oberta a ho-
menatjar altres personalitats
cornellanenques, com ara l’e-
xalcalde i expresident socialista
de la Generalitat, José Montilla.

Claudio Carmona, líder dels
comuns i tinent d’alcaldia, va co-
incidir amb Casado i va posar de
manifest que l’objectiu de Vox

era un altre que va més enllà de
l’homenatge a Estopa. Raquel Al-
biol, portaveu d’ERC, es va li-
mitar a dir que hi havia “uns al-
tres mecanismes” per demanar
un carrer per als Estopa. 

Tot i que Cánovas va rebut-
jar qualsevol interès polític amb
la seva proposta, Balmón va re-
cordar que “l’oportunisme bus-
ca mèrits sobreactuats”. “Sobre
això vosaltres en sabeu molt”, va
etzibar l’alcalde a Vox.

Amb tot, Balmón va explicar
que ja s’han reunit diverses ve-
gades amb els germans Muñoz
per concretar un acte d’home-
natge, del qual no es va informar
fa mesos per no fer-lo coincidir
amb la campanya de les elec-
cions municipals i evitar la foto.
“Hi ha discreció per raons òb-
vies”, va reblar Balmón.

Els germans Muñoz, en un concert. Foto: Laura Cortés/ACN 

L’Ajuntament prepara amb 
els Estopa un acte pels 25 anys

Edu Soto estrena nou espectacle a Cornellà. Foto: Auditori
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Cornellà Actitud recull 7.000
euros per a la Botiga Solidària
SOLIDARITAT4Cornellà Acti-
tud confirma que va aconsegu-
ir recaptar 6.939 euros a la Qui-
na Solidària, que es va celebrar
el 16 de desembre a l’institut
Francesc Macià. Enguany,
aquesta quantitat serà entrega-
da a la Botiga Solidària, el banc
d’aliments local que està patint
una davallada de les donacions
en el marc de la pujada dels pre-
us dels aliments. 

Des de Cornellà Actitud
agraeixen a les empreses i els co-
merços, que han cedit productes

per entregar als guanyadors de
la Quina, així com als voluntaris
i entitats, la seva col·laboració.

Els guanyadors de la Quina
es van endur premis com ara di-
nars, entrades, roba o els preuats
pernils, productes donats pels
comerços i les entitats locals, que
s’han tornat a bolcar en una
trobada que s’ha convertit en
tota una tradició a la ciutat. 

A més, el col·lectiu informa
que s’han venut més de 500 pe-
ces de roba amb el nou logotip i
els lots de cervesa Cornèlia. 

CAMPANYA4Tot i que fa anys
que les rebaixes estan liberalit-
zades, és a dir, que se’n poden fer
quan un comerç ho cregui opor-
tú, el dia 7 de gener va marcar l’i-
nici, ara oficiós, dels tradicionals
descomptes posteriors a Nadal.  

Les grans patronals del co-
merç aspiren enguany a mante-
nir el nivell de vendes de l’any
passat, en un context encara
castigat per la inflació, que fa ele-
var els preus. La directora de Pi-
mec Comerç, Pilar Mínguez,
justifica els dubtes expressats
pels seus associats perquè “les fa-
mílies cada cop tenen menys
poder adquisitiu” i les compres
que fan són “més planificades”.
En aquesta línia, el president de
Comertia, David Sánchez, pro-
nostica unes xifres de vendes si-
milars a les del 2023. 

QUÈ EN PENSEN ELS CLIENTS?
Els clients, per la seva banda,
han sortit aquests dies a gaudir
d’ofertes de fins al 80% en els
grans establiments. En declara-
cions recollides per l’ACN, dues

veïnes de Sant Joan Despí, l’A-
lícia i l’Aina, mare i filla, van vi-
sitar el dia 7 el centre comercial
Splau per buscar gangues i “treu-
re suc” del diumenge festiu d’o-
bertura. “Hi ha coses bastant re-
baixades, però hi ha moltíssimes
cues”, van apuntar. 

Amb tot, les rebaixes han ge-
nerat enguany 20.000 contractes

de feina a Catalunya, segons
Randstad. Això suposa un 4,7%
més que l’any passat i acumula
gairebé el 20% del total de la con-
tractació a tot l’Estat. De fet, Ca-
talunya és la comunitat que més
feina ha ofert per a aquesta cam-
panya de rebaixes, per davant
d’Andalusia –amb 18.800 con-
tractes– i Madrid –18.650–.

L’afluència de compradors és alta. A la imatge, una botiga a l’Splau. Foto: ACN

El comerç aspira a mantenir
les vendes de les rebaixes

Un moment de la Quina Solidària. Foto. Cornellà Actitud

Compres | Dos punts per recollir les targetes de compra
A partir de l’1 de febrer, només hi haurà dos punts de recollida de les targetes moneder

que impulsa Cornellà Compra a Casa. Es tracta de la seu de Procornellà, al carrer
d’Albert Einstein, 47-49, i l’Oficinal Local de l’Habitatge, al carrer Avellaner, 7. 
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L’Espai Línia presental’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).

Impulsada per l’Espai Línia
i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALà
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPúBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIÓ, REVOLUCIÓ
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIÓ 
GRàFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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“Al bàsquet li va costar molts anys
enamorar-me. Sempre m’havia
agradat, però en un moment clau
de la meva vida va passar de ser un
complement a una prioritat”, se
sincera Gala Mestres (Vilanova i la
Geltrú, Barcelona, 1994). 

L’alera de l’Uni Ferrol va co-
mençar a veure l’esport de la cis-
tella amb uns altres ulls al Cana-
dà, on havia aterrat per fer un curs
intensiu d’anglès. “Ho vaig passar
malament perquè no parlava ga-
ire l’idioma. El bàsquet [jugava al
Mount Royal Cougars] em per-
metia desconnectar i estar millor
amb mi mateixa”, comparteix
Mestres. Quan va tornar a casa, va
“sentir” que havia d’intentar gua-
nyar-se la vida com a basquetbo-
lista i va començar a fruir de
debò als partits i entrenaments.  

El seu camí no ha sigut fàcil ni
convencional, i per això valora tant
l’esforç diari i la feina ben feta. “A
vegades no m’acabo de creure on
soc. Miro enrere i recordo que no
m’havia imaginat arribar fins aquí
perquè no gaudia prou del bàsquet
i no sabia si voldria arribar tan llu-
ny. Veia que tenia aptituds i m’hi
esforçava al màxim, i, alhora, pa-
tia perquè sempre em quedava a
les portes de jugar els campionats
amb la selecció catalana i espa-
nyola. Amb el temps, reunia for-
ces per continuar endavant”, diu.  

L’estiu de 2012 no ho va acon-
seguir. Mesos abans de fer els 18,
se sentia “frustrada” per les “des-
il·lusions” acumulades amb les
seleccions i perquè feia anys que

volia viure una vida “normal” d’u-
na noia de la seva edat, i gaudir, per
exemple, de l’Interrail que havia
programat amb les amigues. “En
aquella època em costava molt
jugar a bàsquet i reconec que, per
molt que m’hi deixés l’ànima, no
era fàcil de dirigir. De fet, aquell es-
tiu venia d’una temporada dura i
amb èxits esportius amb el júnior
i el sènior del Bàsquet Femení Sant
Adrià de Jordi Vizcaíno, amb qui
em vaig retrobar el curs passat al
Club Joventut Badalona. Tenim
bona relació”, exposa.    

Com que necessitava fer un pa-
rèntesi del bàsquet, Mestres va de-
cidir deixar de jugar un temps in-
definit. Mesos més tard, potser
més aviat del que es pensava, va
reaparèixer al CB Samà, on va viu-
re la seva segona etapa. El curs se-
güent el disputaria sencer amb el
Barça CBS i després s’incorpora-
ria al Basket Almeda, un destí que
va triar, sobretot, per retrobar-se
amb persones que s’estimava del
seu pas pel CB Sagrat Cor Sarrià
(CBF Sarrià), com Marlés Balart.

ERASMUS A ITàLIA   
Ja durant la temporada a Corne-
llà, tenia clar que el curs següent
marxaria d’Erasmus a Itàlia. L’en-
trevistada reprendria el contacte
amb la pilota al Lima Horta Bàs-
quet d’Isaac Fernández: “Va ser
una temporada de transició per-
què sabia que el curs següent vo-
lia aprendre anglès al Canadà”.
Quan va tornar, el seu destí va ser
al CB Arxil, de Lliga Femenina 2. 

Ara, a Ferrol, a l’Uni Ferrol i a
Lliga Femenina, gaudeix molt
dins i fora de la pista amb l’afició
i un bon grup humà. “Reconec que
al principi em va costar acostu-

mar-me al sistema de joc de Lino
López i ara m’hi sento molt més
còmoda. És un tècnic que et fa
créixer perquè potencia i millora
les teves virtuts. Et transmet mol-
ta confiança, t’escolta i és sincer.
És un any amb il·lusions i ambi-
cions com a equip”, exposa. 

Amb el temps, la vilanovina ha
après a fer-se i acostumar-se als
llocs on la porta l’ofici i a Ferrol viu
amb la seva companya d’equip
Marta Gómez, amb qui s’entén
molt bé. Mestres té penjades a la
paret fotos especials per a ella, so-
bretot de viatges, una de les seves
grans passions, i que la fan sentir
més a gust en una casa on té una
habitació per pintar. Li agrada di-
buixar la figura humana amb car-
bonet i pintar amb aquarel·les.     

“Amb les persones amb qui
tens confiança el silenci no és in-
còmode, sinó més aviat part del
viatge i de la conversa, i a vegades
transmet molt més que les pa-
raules. Quan llegeixo m’agrada es-

tar molt en silenci”, es retrata. Si
el llibre l’atrapa i té temps, s’hi pot
passar la tarda entre històries i
ampliant coneixements sobre
qualsevol tema. És un cul in-
quiet i una gran fan de la ciència-
ficció. Joc de Trons i The Last of
Us són les seves sèries favorites i
de pel·lícules en té moltes: Mu-
jercitas, The Royal Tenenbaums,
Billy Elliot... El seu director de
capçalera és Wes Anderson. Li en-
canta observar, escoltar i com-
partir, i és molt extravertida. “La
Gala sap perdre’s en ella mateixa
i es cuida molt, i també cuida molt
bé les altres persones”, la retrata
la seva amiga Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.   

Graduada en Història de l’Art
i enamorada del cubisme, l’antic
Egipte, el surrealisme de Salva-
dor Dalí i Frida Kahlo o el París
de la Belle Époque, Mestres té un
màster en Gestió Cultural i somia
a treballar en un museu com a
curadora d’exposicions. 

Al Cadí La Seu va viure la
seva primera experiència a l’elit,
amb un primer any “amb poca
incidència” i un segon en què
una lesió al dit i a l’espatlla la van
fer entrar “tard” a pista. Aquella
temporada es retrobaria com a
jugadora i persona al CD Za-
marat. “A Zamora vaig gaudir
molt tant dins com fora de pis-
ta, amb companyes com la Cla-
ra Che i la Isa Latorre. Va ser una
llàstima quedar-nos a les portes
de l’ascens a Lliga Femenina”, la-
menta Mestres. Els ho va impe-
dir el CB Jairis, l’amfitrió de la
Final a Quatre, en l’adeu a les
pistes de Marta Montoliu.  

S’emociona recordant la Liga
Sudamericana que va guanyar
amb el club Félix Pérez Cardozo
paraguaià, “el millor regal” que li
ha fet l’esport. Un èxit assolit
“amb un grup de persones ober-
tes i encantadores, i unes jugado-
res que es deixaven la pell dins de
pista”. “És una aventura de les que
no es tornen a repetir”, afegeix. 

Són capítols de la història
que ha acabat sent d’amor de
Mestres amb el bàsquet i que va
començar a l’Escola Llebetx, de
Vilanova i la Geltrú. “Em recor-
do força alta, almenys la més alta
de la classe, coordinada i fent de
tot a la pista. Després de l’expe-
riència al CB Samà, a primer
d’ESO vaig marxar al Sarrià, i el
suport de la família, sobretot de
ma mare, la Teresa Ricart, va ser
clau. Suposo que ella veia que te-
nia talent i li sabia greu que el
desaprofités, però, com t’he anat
explicant, durant molts anys no
vaig acabar de gaudir amb el
bàsquet. Ara és diferent”, con-
clou, orgullosa, Mestres. 

Toni Delgado
CORNELLÀ

L’amor de Gala Mestres
» La vida de l’alera de l’Uni Ferrol, amb passat al Basket Almeda, va canviar per sempre al Canadà  
» “Al bàsquet li va costar anys enamorar-me, malgrat que sempre m’havia agradat”, diu la vilanovina 

Gala Mestres, amb uns llibres de ciència-ficció. Foto: Marta Gómez

Bàsquet | El Basket Almeda rep el Barakaldo Emakumeen  
El conjunt de Fernando Gordo rebrà el pròxim dissabte 27 de gener el Barakaldo Emakumeen,

en partit corresponent a la 15a jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Basket Almeda 
hi arribarà després de la derrota per 43-39 contra l’Unibasket Logroño del passat dia 20.
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Aquesta obra, dirigida per Adrià Aubert
i Carla Coll, narra un dels escàndols més
destacats de la història: el robatori del co-
llaret de la reina Maria Antonieta. Aques-
ta estafa va marcar un abans i un després
en la vida a la cort de Lluís XVI. La comè-
dia està ambientada en la França dels anys
80 del segle XVIII i es pot veure fins al 18
de febrer al Teatre Akadèmia (BCN).

Teatre

El collar de la reina
Ricard Farré i Arnau Puig

La cantant vilassarenca Irma Farelo,
popularment coneguda com a Mush-
ka, ha publicat el seu nou disc, titulat
Sexy Sensible. Les cançons que inclou
l’àlbum barregen ritmes electrònics i lla-
tins com el del reggaeton, i les lletres,
tant en català com en castellà, parlen de
l’amor, del desamor i de la sexualitat, en-
tre altres qüestions.

Música

El film narra les excursions del poeta Ja-
cint Verdaguer pel Pirineu. Les expe-
riències i aventures que viu a la munta-
nya es converteixen en una font d’inspi-
ració per a ell, i arran d’això crea el gran
poema èpic Canigó. La pel·lícula comp-
ta amb l’actor Lluís Soler com a prota-
gonista i s’ha gravat en diversos indrets
de Catalunya.

Pelis i sèries

Canigó 1883
Albert Naudín

Sexy Sensible
Mushka

Festival Llum BCN
El Llum BCN és el festival europeu de referència en l’àmbit de

les arts lumíniques. Organitzat per l’Ajuntament de Barcelo-
na, reuneix creadors de prestigi d’arreu del món i un total de
40 mostres d’art, disseny, il·luminació i arquitectura. En con-

cret, la iniciativa transformarà diversos edificis de la ciutat
com el Mirador de Glòries, l'Auditori, el Teatre Nacional de Ca-

talunya o el museu Disseny Hub en espais amb llum pròpia.
Tot plegat tindrà lloc des del 2 fins al 4 de febrer al barri 

del Poblenou i als entorns de la plaça de les Glòries, on l’any
passat van aplegar-se més de 220.000 persones.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de l'èxit de la seva primera no-
vel·la, l'escriptor Pol Guasch arriba amb
una nova història sobre l'amistat que ser-
veix, a la vegada, per abordar altres temes
inquietants del present. Ofert a les mans,
el paradís crema se centra en la vida dels
seus dos protagonistes, la Rita i en Líton,
que es pregunten constantment sobre la
seva identitat i el seu origen.  

Llibres

Ofert a les mans, el paradís crema
Pol Guasch

| The Last Of Us 2
La saga de videojocs d’aventures, acció i terror per a PlayStation The Last Of

Us continua amb una segona part que ha generat una gran expectativa.
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Miki Núñez (Terrassa, 1996) és un dels prota-
gonistes de la nova sèrie de 3Cat ‘Jo mai mai’,

que ja es pot veure per TV3 i per la platafor-
ma de la cadena pública. Es tracta del seu de-
but com a actor de ficció i interpreta el paper

d’un monitor de la casa de colònies en la qual
s’ambienta la producció, feta per Abacus.

Malgrat que la seva figura està totalment as-
sociada al món de la música, Núñez sempre

ha parlat de la seva vocació per la interpreta-
ció i del seu desig de combinar ambdues 

coses. De la seva trajectòria cal destacar 
la participació a ‘Operación Triumfo’, 

programa arran del qual va saltar a la fama. 
Posteriorment, també va representar 

Espanya a Eurovisió i més recentment 
ha aparegut a TV3 com a presentador 

del concurs musical ‘Eufòria’ i de 
les campanades de Cap d’Any. 

Famosos

Ser un dels cantants catalans més destacats
Va participar a ‘Operación Triumfo’ i va anar a Eurovisió

Debutar com a actor en una sèrie de ficció
És un dels protagonistes de la nova sèrie de 3Cat

Comentaris positius sobre ‘Jo mai mai’
La sèrie i la interpretació de Núñez han agradat als espectadors 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El primer efecte és que augmenten els nivells de colesterol 
total i multipliquen per dos els de colesterol dolent 

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ 
Totes les dietes, especialment les adreçades als infants, fan èmfasi
en la necessitat de suprimir o reduir el consum de greixos trans,
uns elements que, en contra del que molts es pensen, també po-
dem trobar en aliments naturals. Precisament per la seva gairebé
omnipresència en els menús, cal reduir-ne la ingesta global. Però
fer-ho exigeix prendre’ns molt seriosament el que mengem.  

Segons els experts, hi ha dues fonts principals d’àcids grei-
xos trans. La natural prové de l’organisme dels animals remuga-
dors com les vaques, les ovelles o les cabres, i l’absorbim en for-
ma de llet, crema o mantega, però representa amb prou feines
un 5%.  El més preocupant és l’artificial, que s’origina per un
procés d’hidrogenació parcial dels olis vegetals amb l’objectiu
de millorar el gust, la textura i la durabilitat dels aliments precui-
nats, la brioixeria industrial, els gelats, els snacks o els batuts.  

Un cop consumits els greixos trans, tenen dos efectes en el
nostre organisme. Per una banda, augmenten els nivells de co-
lesterol total i dupliquen el colesterol LDL, conegut com a coles-
terol dolent. Per l’altra, augmenten els triglicèrids en sang i in-
crementen el risc d’una malaltia cardiovascular. 

Croada contra els greixos trans 

Els greixos trans estan presents en els aliments precuinats,
la brioixeria industrial, els snacks, els batuts i els gelats    

Les claus

Un cop absorbits, també augmenten els nivells de 
triglicèrids en sang i causen malalties cardiovasculars 

L’any 2018, l’Organització Mundial de la Salut va demanar 
que s’eliminessin en la producció industrial d’aliments  

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: F
re

ep
ik

PROCESSATS

TRIGLICÈRIDS

COLESTEROL

ELIMINACIÓ
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